

ABSTRAK

Amelia Ningsih, NIM. 12201173109, 2021, skripsi dengan judul “Hubungan Kedisiplinan Salat Fardhu dan Kebiasaan Membaca Al-Qur'an dengan Nilai Akhlak Siswa Kelas VIII di MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar”, *Skripsi*, Jurusan Pendidikan Agama Islam, Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, Institut Agama Islam Negeri Tulungagung (IAIN), Dosen Pembimbing Dr. Moh. Arif, M. Pd, I

Kata Kunci : Salat Fardhu, Membaca Al-Qur'an, Nilai Akhlak

Penelitian ini dilatar belakangi oleh kedisiplinan salat fardhu serta kebiasaan membaca Al-Qur'an. Dalam hal ini peneliti menghubungkan setiap variabel penelitian hubungan kedisiplinan salat fardhu dan kebiasaan membaca Al-Qur'an dengan nilai akhlak siswa kelas VIII di MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar. Adapun rumusan masalah pada penelitian ini adalah : (1) Apakah terdapat hubungan kedisiplinan salat fardhu dengan nilai akhlak siswa kelas VIII di MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar? (2) Apakah terdapat hubungan kebiasaan membaca Al-Qur'an dengan nilai akhlak siswa kelas VIII di MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar? (3) Apakah terdapat hubungan kedisiplinan salat fardhu dan kebiasaan membaca Al-Qur'an dengan nilai akhlak siswa kelas VIII di MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar ?

Penelitian ini merupakan penelitian yang menggunakan pendekatan kuantitatif. Dalam penelitian ini peneliti menggunakan jenis korelasi multivariat untuk mengukur antar kombinasi variabel. Penelitian ini juga masuk ke dalam penelitian korelatif, penelitian korelatif ini yang dilakukan untuk mengetahui tingkat korelasi antara dua variabel atau lebih tanpa memanipulasi data yang di dapat. Populasi dari penelitian ini adalah 375 siswa kelas VIII dan sampel dalam penelitian ini adalah 100 siswa dengan menggunakan teknik sampel probability sampling jenis *simple random sampling*. Dengan demikian, peneliti berusaha mengetahui hubungan antara kedisiplinan salat fardhu (X_1) dan kebiasaan membaca Al-Qur'an (X_2) dengan nilai akhlak (Y) siswa kelas VIII di MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar. Instrumen penelitian yang berbentuk: angket dan pengukuran *skala likert*. Teknik pengumpulan data yang berupa : angket dan dokumentasi. Teknik analisis data yang menggunakan: Uji Validitas, Reliabilitas, Uji Normalitas, Uji Homogenitas dan Uji Korelasi Pearson dengan menggunakan bantuan *SPSS Version 21*.

Hasil dari penelitian: (1) Berdasarkan hasil uji hipotesis kedisiplinan salat fardhu (X_1) dengan nilai akhlak siswa (Y) diketahui bahwa ada hubungan positif dan signifikan antara Variabel (X_1) dengan Variabel (Y) dengan hasil pengujian korelasi pearson dengan hasil 0,21 masuk kriteria 0,21 s/d 0,40 yaitu korelasi lemah berkorelasi lemah tetapi dengan taraf signifikansi $0,036 < 0,05$ dengan interpretasi H_0 ditolak, H_a yang dinyatakan berkorelasi ada hubungan positif dan signifikan antara kedisiplinan salat fardhu (X_1) dengan nilai akhlak siswa. (2) Berdasarkan hasil uji hipotesis kebiasaan membaca Al-Qur'an (X_2) dengan nilai akhlak siswa (Y) diketahui bahwa

ada hubungan positif dan signifikan antara variabel (X_2) dengan variabel (Y) dengan hasil pengujian korelasi pearson dengan hasil 0,226 masuk kriteria 0,21 s/d 0,40 yaitu korelasi lemah berkorelasi lemah dengan taraf signifikansi $0,024 < 0,05$ dengan interpretasi yang dinyatakan ada hubungan positif dan signifikan antara kebiasaan membaca Al-Qur'an (X_2) dengan nilai akhlak siswa (Y). (3) Berdasarkan hasil uji hipotesis kedisiplinan salat fardhu (X_1) dan kebiasaan membaca Al-Qur'an (X_2) dengan nilai akhlak siswa (Y). Diketahui bahwa ada hubungan positif dan signifikan antara variabel (X_1) dengan hasil pengujian korelasi pearson dengan hasil 0,21 masuk kriteria 0,21 s/d 0,40 yaitu korelasi lemah dengan taraf signifikansi $0,036 < 0,05$ dengan interpretasi H_0 ditolak, H_a yang dinyatakan berkorelasi ada hubungan positif dan signifikan dan kebiasaan membaca Al-Qur'an (X_2) dengan hasil pengujian korelasi pearson dengan hasil 0,226 masuk kriteria 0,21 s/d 0,40 yaitu korelasi lemah berkorelasi lemah dengan taraf signifikansi $0,024 < 0,05$ dengan interpretasi H_0 ditolak H_a yang dinyatakan berkorelasi yang dinyatakan ada hubungan positif dan signifikan antara kebiasaan membaca Al-Qur'an (X_2) dengan nilai akhlak siswa (Y).

ABSTRACT

Amelia Ningsih, NIM. 12201173109, 2021, Thesis with the title "The Relationship between Fardhu Prayer Discipline and Al-Qur'an Reading Habits with the Moral Values of Class VIII Students at MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar", Thesis, Department of Islamic Religious Education, Faculty of Tarbiyah and Teacher Training, Tulungagung State Islamic Institute (IAIN), Supervisor Dr. Moh. Arif, M. Pd, I

Keywords: Fardhu prayer, Reading Al-Qur'an, Moral Value

This research is motivated by the discipline of fard prayer and the habit of reading the Qur'an. In this case, the researcher relates each research variable on the relationship between the discipline of fard prayer and the habit of reading the Qur'an with the moral values of class VIII students at MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar. The formulation of the problem in this study are: (1) Is there a relationship between the discipline of fardu prayer and the moral values of class VIII students at MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar? (2) Is there a relationship between the habit of reading the Qur'an with the moral values of class VIII students at MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar? (3) Is there a relationship between the discipline of fardhu prayers and the habit of reading the Qur'an with the moral values of class VIII students at MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar?

This research is a research that uses a quantitative approach. In this study, researchers used a multivariate correlation type to measure between combinations of variables. This research is also included in correlative research, this correlative research is conducted to determine the level of correlation between two or more variables without manipulating the data obtained. The population of this study were 375 grade VIII students and the sample in this study was 100 students using probability sampling, a simple random sampling type. Thus, the researcher tried to find out the relationship between the discipline of fardhu prayer (X_1) and the habit of reading Al-Qur'an (X_2) with the moral values (Y) of grade VIII students at MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar. The research instrument in the form of: questionnaire and Likert scale measurement. Data collection techniques in the form of: questionnaires and documentation. The data analysis technique used: Validity, Reliability, Normality Test, Homogeneity Test and Pearson Correlation Test using SPSS Version 21.

The results of the study: (1) Based on the results of the hypothesis test for the discipline of fardhu prayer (X_1) with the students' moral values (Y), it is known that there is a positive and significant relationship between variable (X_1) and variable (Y) with the results of the Pearson correlation test with the result of 0, 21 entered the criteria of 0.21 to 0.40, which is a weak correlation with weak correlation but with a significance level of $0, 036 < 0.05$ with the interpretation of H_0 rejected, H_a which is stated to be correlated there is a positive and significant relationship between the discipline of fardhu prayer (X_1) with students' moral values. (2) Based on the results of

the hypothesis test the habit of reading the Koran (X_2) with the students' moral value (Y), it is known that there is a positive and significant relationship between the variable (X_2) and the variable (Y) with the results of the Pearson correlation test with a result of 0.226 in. criteria 0.21 to 0.40, namely a weak correlation with a weak correlation with a significance level of 0, 024 dengan 0.05, with an interpretation which states that there is a positive and significant relationship between reading habits of the Koran (X_2) and students' moral values (Y). (3) Based on the results of the hypothesis test on the discipline of praying fardhu (X_1) and the habit of reading Al-Qur'an (X_2) with the students' moral values (Y). It is known that there is a positive and significant relationship between the variable (X_1) and the results of the Pearson correlation test with the results of 0.21 in the criteria of 0.21 to 0.40, which is a weak correlation with a significance level of $0, 036 < 0.05$ with the interpretation of H_0 rejected. , H_a which is stated to be correlated there is a positive and significant relationship and the habit of reading the Koran (X_2) with the results of the Pearson correlation test with a result of 0.226 is in the criteria of 0.21 to 0.40, which is weak correlation with weak correlation with a significance level of $0, 024 < 0.05$ with the interpretation of H_0 rejected H_a which is stated to be correlated which indicates that there is a positive and significant relationship between reading habits of the Al-Qur'an (X_2) and students' moral values (Y)

ملخص

أميلا نينجسيه ، نيم. 12201173109 ، 2021 ، رسالة بعنوان "العلاقة بين الانضباط في صلاة الفرض وعادات قراءة القرآن مع القيم الأخلاقية لطلاب الصف الثامن في ، أطروحة ، قسم التربية الدينية الإسلامية ، الكلية التربية وتدريب المعلمين ، معهد تولونغاغونغ الحكومي Blitar" ، المشرف د. عارف ، م. ب. دي (IAIN) الإسلامي

الكلمات المفتاحية: صلاة الفرض ، قراءة القرآن ، القيمة الأخلاقية

هذا البحث مدفوع بنظام فرض الصلاة وعادات قراءة القرآن. في هذه الحالة ، ربط الباحث كل متغير من متغيرات MTs البحث بالعلاقة بين نظام فرض الصلاة وعادات قراءة القرآن مع القيم الأخلاقية لطلاب الصف الثامن في صياغة المشكلة في هذه الدراسة هي : (1) هل هناك علاقة بين MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar. (2) هل هناك علاقة بين عادة قراءة القرآن والقيم الأخلاقية لطلاب الصف الثامن في MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar ؟ (3) هل هناك علاقة بين انضباط صلاة الفرد والقيم الأخلاقية لطلاب الصف الثامن في MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar ؟

هذا البحث هو بحث يستخدم منهجاً كميًا. في هذه الدراسة ، استخدم الباحثون نوع ارتباط متعدد المتغيرات للقياس بين مجموعات المتغيرات. تم تضمين هذا البحث أيضًا في البحث الارتباطي ، ويتم إجراء هذا البحث المترابط لتحديد مستوى الارتباط بين متغيرين أو أكثر دون التلاعب بالبيانات التي تم الحصول عليها. بلغ عدد سكان هذه الدراسة 375 طالبًا في الصف الثامن ، وكانت العينة في هذه الدراسة 100 طالب باستخدام العينة الاحتمالية ، وهي عينة (X₁) وعادات قراءة القرآن عشوائية بسيطة. وهكذا ، حاولت الباحثة معرفة العلاقة بين نظام صلاة الفرض (X₂) لطلاب الصف الثامن في MTs Ma'arif Bakung Udanawu Blitar. أداة. البحث على شكل: استبيان وقياس مقياس ليكرت. تقنيات جمع البيانات على شكل: استبيانات وتوثيق. تقنية تحليل البيانات المستخدمة: اختبار الصلاحية والموثوقية والطبيعة واختبار التجانس واختبار ارتباط بيرسون باستخدام الإصدار SPSS. 21 من

(Y) مع القيم الأخلاقية للطلاب (X_1) نتائج الدراسة: (1) بناءً على نتائج اختبار الفرضية لانضباط صلاة الفرض بنتائج اختبار ارتباط بيرسون بنتيجة 0 (X_1) ، من المعروف أن هناك علاقة موجبة ومعنوية بين المتغير دخل 21 معيار 0.21 إلى 0.40 ، وهو ارتباط ضعيف مع ارتباط ضعيف ولكن بمستوى دلالة 0 ، < 0.036 المفروض ، الها الذي ذكر أنه مرتبط هناك علاقة إيجابية وذات دلالة بين انضباط صلاة الفرض H_0 مع تفسير مع القيمة (X_2) مع القيم الأخلاقية للطلاب. (2) بناءً على نتائج اختبار الفرضية عادة قراءة القرآن (X_1) بنتائج اختبار (Y) .والمتغير (X_2) ، من المعروف أن هناك علاقة موجبة ومعنوية بين المتغير (Y) الأخلاقية للطلاب ارتباط بيرسون بنتيجة 0.226 بوصة. معيار 0.21 إلى 0.40 ، أي ارتباط ضعيف مع ارتباط ضعيف بمستوى دلالة 0 ، 0.024 دينجان 0.05 ، مع تفسير ينص على وجود علاقة موجبة ومعنوية بين عادات قراءة القرآن وعادات قراءة (X_1) بناء على نتائج اختبار الفرضية في تأديب صلاة الفرض (3) (Y) والقيم الأخلاقية للطلاب (X_1) من المعروف أن هناك علاقة موجبة ومعنوية بين المتغير .(Y) مع القيم الأخلاقية للطلاب (X_2) القرآن ونتائج اختبار ارتباط بيرسون بنتائج 0.21 في المعاير من 0.21 إلى 0.40 ، وهو ارتباط ضعيف بمستوى دلالة 0 مرفوض. ، الهاوية التي يُذكر أنها مرتبطة بوجود علاقة موجبة ومعنوية ، وعادة ما H_0 ، < 0.036 مع تفسير بنتائج اختبار ارتباط بيرسون بنتيجة 0.226 في المعاير من 0.21 إلى 0.40 وهي ضعيفة. (X_2) تقرأ القرآن والذي ذكر أنه متراوط لما يشير H_a المفروض H_0 ارتباط ضعيف مع مستوى دلالة 0 ، < 0.024 مع تفسير (Y) والقيم الأخلاقية للطلاب (X_2) إلى وجود علاقة موجبة ومعنوية بين عادات قراءة القرآن